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[U ndervisningsministeren.] 
skal reguleres på de fremtidige årlige bevil- 
lingslove, reduceres med ca. 49 mill. kr. 
Under hensyn til den kraftige og vel stort 
set berettigede kritik, der fra mange sider 
har været rettet mod størrelsen af støtten 
til de yngste elever, vil besparelsen give sig 
udtryk i en reduktion af støtten til elever 
under 18 år. 

Da yderligere besparelser er fundet nød- 
vendige, er i forslagets § 13 optaget en be- 
stemmelse, der i finansåret 1974-75 ophæver 
den i forslagets § 10, stk. 1, fastsatte årlige 
prisregulering af stipendiebevillingen. Der- 
imod vil elevtalsreguleringen blive gennem- 
ført også i dette år. 

Hvis de besparelser, som lovforslaget skal 
skabe mulighed for, skal gennemføres med 
virkning fra finansåret 1974-75, er det nød- 
vendigt, at lovforslaget får en særdeles hur- 
tig behandling i folketinget. Det er mit håb, 
at der kan skabes flertal i folketinget for 
forslaget med de heri foreslåede besparelser, 
men jeg vil naturligvis være lydhør over for 
andre forslag. I denne forbindelse har jeg 
hæftet mig ved det oplæg, som tidligere 
undervisningsminister Ritt Bjerregaard er 
kommet med for nylig. Det giver efter min 
opfattelse løfte om en positiv holdning til 
saglige forhandlinger. 

Med disse bemærkninger anbefaler jeg 
lovforslaget til velvillig behandling i det 
høje ting. 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
Hermed tillader jeg mig for det høje ting 

at fremsætte forslag til lov om ændring af bor- 
gerlig straffelov og retsplejeloven. (Narkotika- 
kriminalitet). 

Lovforslaget tilsigter en ændring af straf- 
felovens § 191 om grov narkotikakriminali- 
tet, således at der bliver mulighed for at 
idømme fængsel i indtil 10 år, når overtræ- 
delsen har haft en særlig farlig karakter. 

Efter den gældende bestemmelse, der blev 
indsat i straffeloven i 1969, er strafferammen 
for grov narkotikakriminalitet fængsel i 
indtil 6 år. Siden da er de tilsvarende be- 
stemmelser i Finland, Norge og Sverige ble- 
vet ændret, således at maksimumstraffen i 
alle tre lande nu er fængsel i indtil 10 år. 
Også i de fleste andre vesteuropæiske lande 
er maksimumstraffen 10 års fængsel eller 
mere. 

Justitsministeriet har i forbindelse med 
ministeriets redegørelse af marts 1972 til 
folketingets narkotikaudvalg anmodet rigs- 
advokaten om en udtalelse om, hvorvidt 
strafferammen i § 191 burde forhøjes. I sit 
svar anbefalede rigsadvokaten en forhøjelse 
af strafferammen og fremhævede herved, at 
grove overtrædelser af narkotikalovgivnin- 
gen viser fortsat stigning. Rigsadvokaten 
oplyste samtidig, at der i tiden fra bestem- 
melsens ikrafttræden til udgangen af 1971 
i 13 tilfælde var anvendt straf af fængsel i 
4 år eller derover for overtrædelse af § 191. 
I ét tilfælde var maksimumstraffen på 6 år 
blevet anvendt. 

Siden rigsadvokatens udtalelse er straffe- 
rammens maksimum blevet anvendt i 4 til- 
fælde. 

De nævnte omstændigheder gør det efter 
min mening påkrævet med en forhøjelse af 
maksimumstraffen. 

Jeg vil gerne så stærkt som muligt frem- 
hæve, at forslaget ikke tilsigter en generel 
forhøjelse af strafniveauet for narkotika- 
kriminalitet. Forslaget tager alene sigte på 
de allergroveste, normalt internationalt præ- 
gede, forhold. Jeg har fundet det rigtigst, at 
denne begrænsning i forslagets rækkevidde 
fremgår direkte af bestemmelsens ordlyd. 
Lovforslaget er derfor udformet således, at 
den forhøjede strafferamme alene finder an- 
vendelse, når overtrædelsen har angået en 
betydelig mængde særlig farligt eller skade- 
ligt stof eller i øvrigt har haft en særlig far- 
lig karakter. Den hidtil gældende straffe- 
ramme på fængsel indtil 6 år vil fortsat være 
gældende, når der ikke er tale om forhold 
af denne specielt farlige karakter. 

Forslaget omfatter endvidere en ændring 
af retsplejelovens § 687, stk. 1. Som det frem- 
går af bemærkningerne til lovforslaget, med- 
fører denne ændring, at også de groveste 
narkotikaovertrædelser kan behandles som 
domsmandssager. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til det høje tings velvillige be- 
handling. 

Endvidere har jeg den ære for det høje 
folketing at fremsætte forslag til lov om æn- 
clring af færdselsloven. (Generelle hastigheds- 
begrænsninger m.v.). 

Forslaget vedrører to emner, nemlig 
spørgsmålet om indførelse af generelle ha- 


